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dat de Indische leden door de Volksraad aangewezen zouden worden.
Van Starkenborgh van zijn kant liet begin juli enige denkbeelden over die
rijlesraad in een nota neerleggen welke hij Welter deed toekomen." Daarin
werd betoogd dat 'voorshands' in de Indische maatschappij geen reële
basis te vinden was voor een parlementaire regeringsvorm; daarvoor waren
'de tegenstellingen, raciaal, economisch, godsdienstig en sociaal', te groot
en was 'het aantal werkelijk tot oordelen bevoegden aangaande de publieke
zaken' te klein. De gouverneur-generaal had wèl behoefte aan versterking
van de 'top'; er zou 'een soort uitvoerende raad' ingesteld kunnen worden:
een gouverneur-generaal rnet drie raadsleden naast zich; 'in belangrijke zaken'
zouden die raadsleden in de Volksraad kunnen optreden. Wat de rijksraad
betrof, werd gedacht aan een college, jegens hetwelk ('in ieder geval als
eerste fase') de ministers van koloniën, buitenlandse zaken, defensie, marine
'en soms ook economische zaken' verantwoordelijk zouden zijn, maar de
Indische leden van die rijksraad moesten niet gekozen worden, doch aange-
wezen, hetzij door het Indische gouvernement, hetzij door de Nederlandse
regering, 'doch ook dit is een punt dat nog nader zal kunnen worden uit-
gewerkt.'
Wat de voorbereiding van de rijksconferentie betrof, begon van Starken-

borgh met het advies in te winnen van de Raad van Nederlands-Indië.
Daarbij werd men het er over eens dat er vijftien afgevaardigden van Neder-
lands-Indië moesten komen (gedacht werd dan voorts aan drie van de
Antillen en drie van Suriname), allen te benoemen door het gouvernement,
maar van die vijftien zouden er tien voorgedragen worden door de Volks-
raad. Vande vijf leden van de Raad van Nederlands-Indië meenden er twee:
Soejono en eh. o. van der Plas (tevoren gouverneur van Oost-Java), dat de
voordracht van de Volksraad een bindend karakter moest dragen. Dat wees
van Starkenborgh af ('wijl', zo seinde hij eind oktober '41 naar Londen,
'geen risico mag gelopen dat aldus bijvoorbeeld geïnterneerden als Soekamo
zouden moeten worden benoemd.") Van Starkenborgh en drie van de vijf
leden van de Raad van Nederlands-Indië wilden niet verder gaan dan de
Volksraad het recht geven, dubbeltallen op te maken voor de bedoelde tien
benoemingen en zulks moest dan door de Volksraad met absolute meerder-
heid van sternmen geschieden.

In augustus had van Starkenborgh aan welter gevraagd of hij door Levelt
aan de Volksraad kon laten meedelen dat de aanwijzing van de personen die

1De nota d.d. 5 juli '4I is door Idenburg opgesteld. (tekst: Volksraad, dl. II,
p. 605-I4) 2 Telegram, 30 okt. 1941, van van Starkenborgh aan Gerbrandy
(archief kab. der koningin).


